

of the country give us a choice of euphonious names and it is considered proper that the Province which is to be organized, shall be called Manitoba. The name Assiniboia, by which it has hitherto been called, is considered to be rather too long, involving confusion, too, between the river Assiniboine and the Province Assiniboia. I suppose, therefore, there will be no objection to the name that has been fixed upon, which is euphonious enough in itself, and is an old Indian name, meaning "The God who speaks—the speaking God." There is a fine lake there called Lake Manitoba, which forms the western boundary of the Province. A subject of very great importance, which engaged much of our consideration, was the settlement of the boundaries of the Province we are organizing. It is obvious that that vast country could not be formed into one Province. It is obvious that the Dominion Government and the Dominion Parliament must retain, for Dominion purposes, the vast section of that country, which is altogether or nearly without inhabitants, and that the Province must be confined to the more settled country that now exists. We found happily that there was no great difficulty in regard to this matter, that there was no discussion upon the subject, and I may read a description of the boundaries that have been settled upon. "The region which is to form the new Province of Manitoba commences at a point on the frontier of the United States Territory, 96 degrees West of Greenwich, and extends to a point 98 degrees and 15 minutes West, being bounded on the South by 49th parallel of latitude, and on the North by latitude 50 degrees and 30 minutes." He here placed a map on the table showing the boundaries of the new Province and the members gathered round to examine it.

Hon. Col. Gray—How many square miles are there in the new Province?

Hon. Sir John A. Macdonald—Eleven thousand square miles. It is a small Province as the House will observe, but yet it contains the principal part of the settlements which are ranged, as those who have studied the matter know, along the banks of Red River and the banks of Assiniboine from the point of their confluence at or near Fort Garry up westward towards Lake Manitoba. One of the clauses of the Bill which I propose to lay before the House, but which is not yet in such a position as to go into the printer's hands preparatory to the second reading, provides that such portions of the North-West Territory, as are not included in this Province, shall be governed as an unorganized tract by the Lieutenant Governor of Manitoba, under a separate Commission

[Hon. Sir John A. Macdonald—L'hon. sir John A. Macdonald.]

bien que la province qui doit être constituée, devrait s'appeler Manitoba. Assiniboia, nom qu'elle portait jusqu'ici, semble un peu long et porte à confusion entre la rivière Assiniboine et la province d'Assiniboia. Je présume donc, qu'il n'y aura aucune objection sur le nom qui a été arrêté, qui est fort euphonique en soi et qui est un ancien nom indien signifiant: «le Dieu qui parle... le Dieu parlant». Il y a aussi le beau lac Manitoba qui délimite la frontière ouest de cette province. Un sujet très important, sur lequel nous nous sommes longuement arrêtés, est celui de la détermination des limites de la province à constituer. Il va sans dire que ce vaste territoire ne pouvait pas former une seule province. Il est évident que le Gouvernement et le Parlement du Canada devraient conserver, aux fins de la Puissance, cette immense partie du pays qui est dans son ensemble presque inhabitée, et que la province devrait se limiter aux régions déjà colonisées. Par bonheur, cela n'a posé aucun problème et n'a porté à aucune discussion et voici la détermination des limites que nous avons établies: «La région qui doit constituer la nouvelle province du Manitoba part d'un point de la frontière des États-Unis, à 96° ouest de Greenwich, et s'étend jusqu'à 98°, 15' ouest; au sud, elle est délimitée par le 49ième parallèle, et au nord par la latitude 50°, 30'». À ce moment, il pose sur la table une carte où apparaissent les limites de la nouvelle province et tous les députés s'approchent pour l'examiner.

L'honorable colonel Gray demande alors combien de milles carrés couvrirait cette nouvelle province.

L'honorable sir John A. Macdonald—Onze mille milles carrés. C'est une petite province, comme la Chambre peut le constater, mais comme le savent ceux qui ont étudié le sujet, elle renferme la principale partie des terres colonisées, qui s'étendent le long des rives de la rivière Rouge et de l'Assiniboine, à partir de leur confluence près de Fort Garry et vers l'ouest jusqu'au Lac Manitoba. Un des articles du projet de loi que j'aimerais présenter à la Chambre, mais qui n'est pas encore prêt à être remis à l'Imprimeur avant la deuxième lecture, stipule que les parties du Territoire du Nord-Ouest, qui ne sont pas comprises dans la province, seront gouvernées, comme territoire non organisé, par le lieutenant-gouverneur du Manitoba, en vertu d'une commission particu-